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اصلاح طلبان امیدوار باشند

پرسیدید وظیفه اصلاح طلبان در شرایط موجود چیست و چه 
کاری باید بکنند؟ این پرسش از دو نظر قابل بررسی است. یکی این 
که اصلاح طلبان در ارتباط با دولت سیزدهم و مجلس یازدهم و دیگر 
ارگان های کشور در حال حاضر چه وظایفی دارند و چه کارهائی 
باید انجام دهند؟ دیگر این که اصلاح طلبان برای بهبود وضع جناح 
و جبهه اصلاحات چه کار باید بکنند تا اقبال عمومی گذشته از افکار 
اصلاح طلبانه را بازسازی و مجددا جذب خود نمایند؟ باید گفت در 
جناح تضعیف شده اصلاحات و در میان اصلاح طلبان، شخصیت های 
فرهیخته و دانشمند و سیاستمداران با تجربه فراوان دیده می شوند 
که هر کدام به تنهائی می توانند هم وظائف خود را در ارتباط با ارکان 
حاکمیت تعیین کنند و هم می توانند نسخه سودمندی برای سر پا 
نگداشتن مقتدرانه جناح اصلاحات و به تحرک درآوردن احزاب و 
هواداران آن ها بنویسند. ارائه این گزاره به این مفهوم نیست که دیگران 
نباید اظهارنظر کنند و یا پیشنهاد دهند. لذا بنده هم نظراتی دارم که 
شاید بدیهی و تکراری باشد، اما آن را بیان می کنم. در خصوص شرایط 
جامعه و وظیفه اصلاح طلبان در مواجهه با شرایط نامناسب، عرض 
می کنم که در هر شرایطی باید نظرات اصلاحی و آنچه فکر می کنند 
برای نجات کشور و مردم از این وضع اسفبار لازم است، به طرق مختلف 
در اختیار حکمرانان و مقامات ارشد نظام بگذارند. البته این نظرات باید 
مبتنی بر تجربه دوران اصلاحات و علوم روز و تجربه کشورهای موفق 
آسیائی و متناسب با فرهنگ و خلق و خوی ایرانیان باشد. اندیشکده ها، 
پژوهشگاه ها، موسسات تحقیقاتی و هر جای مناسبی که اصلاح طلبان 
در اختیار دارند و یا لازم است تاسیس کنند، می توانند این مسئولیت 
را عهده دارشوند. به احتمال قوی امکان دارد تندروهای جناح راست 
و یا دولتمردان فعلی، نظرات اصلاح طلبانه را نپذیرند، اما وقتی این 
اقدامات و نظرات در اختیار مردم و نخبگان جامعه قرار گیرد، اثرات 
خود را خواهد گذاشت و جامعه را آماده پذیرش دولت و مجلسی خوب 
در آینده ای نه چندان دور با دیدگاه های اصلاح طلبانه خواهد کرد.

کار دیگری که اصلاح طلبان در شرایط فعلی می توانند انجام دهند، 
تشکیل دولت در سایه است. البته واقعا باید در سایه باشد که از تعرض 
مصون بماند. این دولت در سایه می تواند هم تجربه های جدیدی را 
در جناح اصلاح طلب خلق کند و هم می تواند خود را برای دوران افول 
اصولگرایان آماده نماید. اما اقدام بسیار ضروری و نجات بخشی که 
اصلاح طلبان می توانند انجام دهند، رسیدگی جامع و فعالانه به وضع 
جناح و جبهه اصلاحات و بهبود وضعیت آن است. اولین گام این است 
که ضعف موجود عارض شده یا تحمیل شده بر این جناح را برطرف 
کنند و با توجه به اعتباری که این جناح در سال های گذشته در میان 
تحصیلکرده های روشنفکر و دانشگاهیان دلسوز و حوزویان نواندیش 
و بازاریان خوشنام و صنعتگران میهن دوست و سایر اقشار فهمیده و 
فرهیخته جامعه داشت، به بازسازی آن بپردازند تا دوباره بتواند به 
خدمتگزاری صادقانه توفیق پیدا کند. بدیهی است بازگرداندن اعتبار 
پیشین نیازمند یک سری تصمیمات و اقدامات و برنامه ریزی هاست 
که اگر کل احزاب و گروه ها و انجمن ها ودیگر تشکل های اصلاح طلب، 
تکانی به خود بدهند و به آینده خوشی که می تواند در دست آن ها 
قرارگیرد فکر کنند، بهبودی حاصل می شود و در نهایت می توانند به 
آسانی و با اتکاء به قدرت لایزال خداوندی که در بستر وحدت و اخلاص 
و عزم خدمتگزاری خود را نشان می دهد، در نجات ملک و ملت از 

شرایط سخت و اسفناک کنونی، پیشگام باشند...
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ابتدا باید ابزار خرسندی کرد که بالاخره دور هفتم مذاکرات 
با فاصله بیش از پنج ماه تاخیر آغاز شد،چراکه دولت به رغم 
مواضع تندی که برخی یا پشتیبانان داخلی می گرفتند، به میز 
مذاکره بازگشت و این رویکرد خوبی است و باید از آن استقبال 
کرد. مذاکرات در شرایطی آغاز شد که امیدواری های زیادی 
به دلیل مواضعی که دولت ایران از قبل داشت و همچنین در 
پرتوی سفر ناموفق آقای رافائل گروسی به تهران که اعلام 
شد، چندان دورنما و افق روشن و امیدوارکننده ای پیش رو 
نمی گذاشت. اینکه تاکید مواضع هیات ایرانی بیشتر بر این 
نکته بود که ما در مورد برجام یا توافق هسته ای نمی خواهیم 
مذاکره کنیم و فقط در مورد رفع تحریم های آمریکا صحبت 
می کنیم، سیگنال های خوبی از سوی دولتمردان و وزارت 
خارجه نبود. ولی با همه اینها موقعی که مذاکرات شروع شد، 
آنطور که خاصیت دیپلماسی هم هست که همه چیز باید 
پشت میز مذاکره مشخص شود و همه چیز باید در آنجا مورد 
چانه زنی واقع شود، دیدیم به رغم آنچه از خبرها برمی آمد، 
ایران با شش دور مذاکرات قبلی مخالفت نکرد و از همان جا 
که دور ششم تمام شد، شروع به کار کرد. ضمن اینکه به گفته 
انریکه مورا ملاحظات دولت جدید ایران نیز درک می شود و 
ظاهرا توافق شده که شش دور مذاکره قبلی مبنای کار قرار 
گیرد. بنابراین باوجود فضای نامناسب یا مه آلود و تیره ای که 
از قبل مشخص بود، فعلا دور جدید آغاز شده است. از طرفی 
دو کمیته تشکیل شده که برای ایران یک موفقیت است که 
بلافاصله کمیته لغوتحریم ها تشکیل شد وهم کمیته اقدامات 
هسته ای ایران آغاز به کار کرد. نکته مهمی که در این قضایا 
وجود دارد، اینکه آیا واقعا اراده محکمی از سوی ایران برای 
میل به تفاهم و توافق وجود دارد؟ با توجه به وضعیت کلی 
خصوصا مسائل معیشتی و اقتصادی مردم و به رغم شعارهای 
تند و تیزی که درباره برجام و مذاکرات قبلی شاهد بودیم، 
دولت تصمیم به توافق دارد و اراده برای این کار وجود دارد. 
برای اینکه خود حاکمیت و دولت می خواهند این کار را انجام 
دهند. مسئله به مذاکره کنندگانی برمی گردد که می خواهند 
تجربه، هوشمندی و مدیریت این مذاکره را برای اینکه به 
نتیجه برسد داشته باشند. درحقیقت به سابقه تیم مذاکره 
کننده در مورد مخالفتشان با برجام کاری ندارم که ممکن 
است در ذهنشان باشد، مهم این است که دارای حرفه مندی، 

هوشمندی و تجربه باشند وامیدوارم که در مسیر مذاکرات 
تیم های پشتیبانی کننده ای که ممکن است در صحنه 
نباشند ولی در اتاق های فکر حمایت کنند، به کمک این 
تیم آمده تا خروجی حداکثری به نفع ملت ایران باشد. نکته 
دیگر آن طور که به عنوان یک کارشناس، آمریکایی ها را رصد 
کردم، تمایل دارند که مذاکرات به نتیجه برسد و سیگنال های 
مثبتی هم در رابطه با لغو تحریم های مرتبط با برجام داده اند. 
علت اینکه آمریکایی ها دارند این کار را می کنند، برای اینکه 
اولویت شان مسئله عدم اشاعه و کنترل ایران هست. ایران 
بعد از خروج ترامپ از برجام در آغاز گام هایی برداشت. اکنون 
می خواهند غنی سازی های 20 و 60 درصدی را به سال 
2015 برگردانند تا مسئله گریزهسته ای که برای آمریکایی ها 
بسیار مهم بوده و کلید فهم برجام ازنظر آنها وغربی ها بوده، 
برسانند. لذا می خواهند با اعطای امتیازهایی که نوعا مربوط 
به تحریم ها و آزادسازی منابع مالی و عادی شدن تجارت و 
روابط تجاری بین ایران و کشورهای دیگر است، پیش روند 
و اگر چنانچه ایران اصرار و فشار بیش از حد را روی مسئله 
لغو همه تحریم ها، آنهایی که حتی مرتبط با برجام نیست، 
عقب نشینی یا اصرارنکند یا زیاد به مسئله تضمین گیر ندهد، 
امیدواری رسیدن به تفاهم در پرتوی نیت و اراده آمریکایی ها 
وجود دارد. ولی نکته ای که ایران باید توجه کند اینکه دچار 
اشتباه محاسباتی نشود. درست است که مسئله دستاوردهای 
هسته ای نقطه قوتی جهت چانه زنی های ایران هست ولی در 
صورتی که به نتیجه نرسد، تبدیل به یک نقطه فشار حداکثری 
خواهد شد. چراکه ممکن است همین موضوع باعث ناامیدی 
طرف غربی که مورد حمایت چین و روسیه هم خواهد بود، 
شود و از طریق آژانس بین المللی انژری اتمی، پرونده ایران 
به شورای امنیت رفته که خطرناک است. بنابراین پیشنهاد 
این است که نخست، ایران مذاکره را با جدیت دنبال کند که 
اینگونه خواهد بود. دوم، نرمش لازم را داشته باشد و به زبان 
دیگر سرسختی بیش از حد در مواردی که امکان تحققش در 
میز مذاکره نیست را کنار بگذارد و از انعطاف مثبت برخوردار 
باشد. سوم، یارگیری کند و کشورهایی که می توانند کمک  
دهنده باشند را مدنظر داشته باشد. چهارم، اتاق فکری در 
کشور یا پشت صحنه یاری دهنده باشند، زیرا تجربه لازم در 
بین افراد مذاکره کننده آنچنان برجسته و شاخص نیست.به 
عنوان آخرین نکته نیز همان طور که الان هم مشخص است، 
چنانچه این مسیر طولانی مذاکره غیرمستقیم، تبدیل به 
مسیر کوتاه تر مذاکره مستقیم با آمریکا شود، شاید زودتر به 

نتیجه برسیم.

امیدواری نسبی در مذکرات وین

جاوید قربان اوغلو
تحلیلگر مسائل بین الملل
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آرمان ملی: در شرایطی این روزها بسیاری 
از بیماران خاص از جمله بیماران مبتلا به 
تالاســمی، با کمبود داروهایشان روبه رو 

هستند که رویکرد وزارت بهداشت ...

آرمان ملی:  ســید ابراهیم رئیســی از 
مردادماه امسال بر مسند ریاست جمهوری 
تکیــه زده و از آن زمان تا حالا 10 ســفر 
استانی داشته اســت؛10 سفر استانی در 
100 روزی که دولت را در دســت گرفته 
و در این میان دو سفر خارج از کشور نیز ...

آرمان ملی: دیــروز روز شــلوغی برای 
نمایندگان مجلس یازدهــم بود، وزرای 
کار و اقتصاد برای توضیح درباره وضعیت 
اشتغال، بررسی راهکارها و اقدامات عملی 
توســعه اشــتغال در مجلس حضور پیدا 

کردند. نماینده ها هم مانند همیشه به...

 گزارش »آرمان ملی« ازجلسه وزیران 
کار و اقتصاد در صحن مجلس:

 »عبدالملكي«     
توجيه كرد؛ پاسخ نداد

 سرکار رفتن میلیون ها نفر 
در جلسه ای چند ساعته

 رکورد ۵ هزار و ۵۰۰ مصوبه استانی 
احمدی نژاد می شکند؟

»تكرار مصوبه هاي« 
بي پشتوانه

 ۸۵۴ مصوبه 
در۱۰ سفر استانی رئیسی

 گزارش»آرمان ملی« 
از مصائب بیماران خاص در تهیه دارو:

كمبود داروي بيماران؛ 
 - ناصر خسرو 
همه چي هست!

 جذابیت قاچاق دارو 
از بازار عراق تا ناصر خسرو

 »طرح حمایت از حقوق کاربران در فضای مجازی« 
به مرکز پژوهش ها برگشت

همین صفحه
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ابتدا باید ابزار خرسندی کرد که بالاخره دور هفتم مذاکرات 
با فاصله بیش از پنج ماه تاخیر آغاز شد،چراکه دولت به رغم 
مواضع تندی که برخی یا پشتیبانان داخلی می گرفتند، به میز 
مذاکره بازگشت و این رویکرد خوبی است و باید از آن استقبال 
کرد. مذاکرات در شرایطی آغاز شد که امیدواری های زیادی 
به دلیل مواضعی که دولت ایران از قبل داشت و همچنین در 

پرتوی سفر ناموفق آقای رافائل ...

امیدواری نسبی در مذکرات وین
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در شرایط حاضــر اکثریت نهــادهای علمی و تخصصی در 
کشمکش های سیاسی و جناحی، اهداف و مقاصد خود را گُم 
کرده و در غبار سیاست زدگی ســرگشته شده اند. در این میان 
تنها نکته ای که مورد توجه نبوده و در محاق قرار گرفته اند، 
منافع نهادهای متبوع و سرنوشت احاد حاضر در این اماکن 

علمی است. از جمله این نهاد  ...

پرسیدید وظیفه اصلاح طلبان در شرایط موجود چیست 
و چه کاری باید بکنند؟ این پرسش از دو نظر قابل بررسی 
است. یکی این که اصلاح طلبان در ارتباط با دولت سیزدهم 
و مجلس یازدهم و دیگر ارگان های کشور در حال حاضر چه 
وظایفی دارند و چه کارهائی باید انجام دهند؟ دیگر این که 

اصلاح طلبان برای بهبود وضع جناح و...

اعضای هیات امنا یا ابزار تسویه  حساب؟
مجید ابهری 
آسیب شناس 
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اصلاح طلبان امیدوار باشند

جاوید قربان اوغلو
تحلیلگر مسائل بین الملل

»آرمانملی«ازروزدوممذاکراتاحیایبرجامدروینگزارشمیکند:

سـایه روشنِ لغو تحریـم ها
   تشکیل کارگروه لغو تحریم ها علیه ایران                     امیر عبداللهیان: توافق خوب یعنی طرف های مقابل به تعهدات کامل خود در برجام برگردند

 صـیانت شد حمـایت
بدون »تغییر محتوا«

برجام و مناسبات منطقه ای ایران!

در موقعیت کنونی رویکرد جدید امارات متحده عربی با چند 
هدف مهم اتخاذ شده؛ نخست اینکه امارات به این جمع بندی 
رسیده که دولت بایدن در قیاس با دولت ترامپ کمتر به دنبال 
حضور و مداخله در مسائل منطقه غرب آسیاست و می کوشد 
آمریکا را از تنش های موجود در این منطقه دور نگه دارد. 
بنابراین امارات به وضوح دریافته است که دیگر از حمایت های 
بی دریغ این قدرت فرامنطقه ای خبری نیست و این کشور نیز 
باید مانند سایر کشورهای عرب خلیج فارس رأسا به فکر ساز 
و کارهایی برای تنظیم و بهبود روابط با کشورهای همسایه 
خود باشد. دلیل مهم دیگری که امارات را به سمت بهبود 
مناسبات با کشورهای منطقه سوق داده، چراغ سبزی است که 
عربستان سعودی به عنوان برادر بزرگتر اعراب خلیج فارس، 
به این کشورها نشان داده و خود به صورت پیشگام وارد عرصه 
گفت و گو با ایران شده است. بی شک مقامات اماراتی به این 
نتیجه رسیده اند که وقتی عربستان با تمام چالش های سیاسی، 
نظامی و امنیتی که با ایران دارد، به سمت تنش زدایی با تهران 
حرکت می کند، بدین معناست که راهی جز رفع تنش های 
منطقه ای وجود ندارد و آنها نیز باید با برداشتن موانع ذهنی 
و روانی به سمت کاهش تنش با کشورهای همسایه و منطقه 
حرکت کنند. دلیل دیگر چرخش در سیاست خارجی امارات 

متحده، نگرانی شدید ابوظبی...

بررسي »آرمان ملي« از جنجال سینمایي 
در بهارستان و مواضع مبهم وزیر؛

  دلواپسان 
ضدِ هنر را »ارشاد« 

كنيد؛   نه حمايت

سخنگوی دولت توضیح داد:

رونمايي از ديپلماسي 
نتيجه محور

آرمان ملی: این روزها شاهد جنجال 
و هیاهویی هستیم که به دنبال تذکر 
شفاهی محمدتقی نقدعلی، نماینده 
روحانی خمینی شهر در مجلس در 
جلسه علنی روز یکشنبه به وجود آمد. 
این نماینده مجلس با انتقاد از نمایش 
فیلم »شــهر گربه ها« به کارگردانی 
سید جواد هاشــمی در سینماهای 
سراسر کشــورخطاب به وزیر ارشاد 

گفت: این گربه رقصانی ...

صفحه 3

صفحه5

صفحه7
 دلواپسان، پروژه های جدید را 

کلید زدند

کلینیک امام صادقی ها!
 کلینیک خودسازی! 

پروژه جدیدی برای کسب رای

صباح زنگنه در گفت وگو با»آرمان ملی«:

گفت وگوهای  آرمان ملی                                                
محمدرضا مهدوی: 

 هواداران در انتظار 
صفحه11دربی متفاوت

تورج حق وردی: 
 داور چهارم باید 

صفحه11سعه صدر داشته باشد

یاد                                               د                                               اشت های آرمان ملی                                                
سر مقاله : صادق زیبا کلام

 مهم تر از 
بحران آب!

کوروش محمدی

 مصرف شیشه بین نوجوانان 
از هشدار گذشت 

عبدالرضا فرجی راد

 انتظارات از 
مذاکرات وین

 آذر منصوری

   مهار رفتاری که 
باز تولید می شود

صفحه 2

صفحه7

صفحه2

صفحه9

ادامه  صفحه7

ادامه  صفحه۱2

صفحات 3 و 6 و 7

 فضای مثبتی است؛ 
با آمريكا رودررو 

مذاكره كنيد
      مراقب شیطنت های انگلیس 

   در مذاکرات باشید

در شرایط حاضر اکثــریت نهادهای علمــی و تخصصی در 
کشمکش های سیاسی و جناحی، اهداف و مقاصد خود را گُم کرده 
و در غبار سیاست زدگی سرگشته شده اند. در این میان تنها نکته ای 
که مورد توجه نبوده و در محاق قرار گرفته اند، منافع نهادهای 
متبوع و سرنوشت احاد حاضر در این اماکن علمی است. از جمله 
این نهاد  موضوع اعضای هیات امنا دانشگاه هاست که اخیر تغییراتی 
در یکی از آنها که از قضا دانشگاهی الگو برای سایر نهادهای مشابه 
بوده و دارای اهمیت به سزایی است، رخ داده است. انتخاب یا 
انتصاب اعضای هیات علمی برای هیات امنا دانشگاه تهران در 
شرایطی حاشیه برانگیز شده که به جای اعضای حقیقی حذف شده 
یعنی آقایان: عارف، همتی، حناچی، ظریف، مصلی نژاد و زنگنه که 
اعضای حقیقی بودند، دونفر یعنی آقایان یعنی محمدباقر قالیباف 
و علیرضا زاکانی به عنوان رئیس مجلس و شهردار تهران برگزیده 
شده اند. این جابه جایی با اعتراض برخی از چهره ها  روبه رو شده و 
مورد اعتراض مردم در شبکه های اجتماعی قرار گرفته است که این 
آقایان چه زمانی آزادی در اختیار دارند که می توانند وظایف خود 
را به دانشگاه تهران انجام بدهند. لازم است عزیزان به این نکته 
مهم و ضروری توجه ویژه نمایند: که در بند )ج( قانون هیات امنا 
دانشگاه تهران تصریح شده که اعضا باید ازشخصیت های علمی، 
فرهنگی یا اجتماعی؛ محلی و کشوری باشند که بتوانند نقش 
موثری در رشد وپیشرفت موسسه مزبور )دانشگاه تهران( داشته 
باشند. برخی به جایگاه علمی و تخصصی این آقایان ایراد داشته که 
در پاسخ به آنها باید گفته شود آقای قالیباف دانشیار دانشگاه بوده 
و بیش از 15سال در کنار مشاغل اجرایی خود به تدریس مشغول 
بوده است، دکتر زاکانی نیز به همین ترتیب مسئولیت تدریس 
رابرعهده  دارد. متاسفانه در اساسنامه خط و خطوط سیاسی پیش 
بینی نشده و عیب اصلی از اینجا شروع می شود. سوال اینجاست 
که آقای زنگنه در کدام دانشگاه به صورت استاد تمام وقت، تدریس 
نمودند؟ نکته قابل توجه اینجاست که تنها موردی که به آن توجه 
نمی شود، وزن علمی وضریب پژوهشی این آقایان و نتایج حضور 
آنها در دانشگاه هاست. این بزرگوراران چرا هنگام انتخاب ریاست 
دانشگاه های مختلف و دانشکده های متبوع، اعتراضی نکردند و 
همسویی در دیدگاه های سیاسی را جایگزین معیارهای گزینش 
نمودند. به هرحال آنچه مورد نگرانی است، کشیده شدن اینگونه 
مباحث به سطوح دانشجویی که قبل از هرگونه نقل و انتقال باید 

مورد توجه وعمل قرار گیرد.

اعضای هیات امنا یا ابزار تسویه  حساب؟

مجید ابهری 
آسیب شناس 

هوالباقی

 با نهایت احترام و رعایت ادب و در کمال تواضع و ارادت و با عرض سپاس، بدین وسیله مراتب قدردانی و تشکر خود را 
از یکایک شما سروران، دوستان، آشنایان، بستگان و مسئولان ارجمندی که در مراسم تشییع، تدفین و مجلس ترحیم و یادبود

  شادروان حمیدرضا سعادتمند  )فرزند حاج غضنفر سعادتمند( 
شرکت نموده و با ابراز همدردی، موجب تسلی خاطرمان شدید، صمیمانه تقدیر و سپاسگزاری می نماییم. امیدواریم خداوند 

بزرگ عنایت فرماید تا بتوانیم لطف و زحمات یکایک عزیزان را در شادی هایشان جبران نماییم. بدینوسیله اعلام می گردد مراسم 
هفتمین روز درگذشت آن مرحوم روز پنجشنبه مورخ 1400/9/11  از ساعت 14 الی 16 بر سرمزارش در استان قم، شهرستان قنوات، 

                       از طرف بازماندگانحسینیه امامزادگان طیب و طاهر)علیهماالسلام( برگزار می گردد.

  علی بیگدلی در گفت و گو با »آرمان ملی«:
   توافق موقت در دسترس؛ 

  -FATF گام بعدی باشد 


